

Appendix 5 – Sources

Literature

I have returned books to their original title of publication, even if the version cited was in Polish translation.

- Lord D'Abernon, E. V., *The Eighteenth Decisive Battle of the World*, London, 1931
- Andzauirow, Artemi, *Zarys historii wojennej 9-go pułku artylerji ciężkiej*, Warsaw, 1929
- Arciszewski, Franciszek, *W dziesiątą rocznicę*, (Szaniec, 1930, Nr. 13-14)
- Baran, Jósef, *Zarys historii wojennej 8-go pułku artylerji ciężkiej*, Warsaw, 1930
- Baratow, *W Warszawu* (Biednota Nr. 705 of 17 August 1920)
- Baron, Szymon, *Zarys historii wojennej 77-go pułku piechoty*, Warsaw, 1929
- Batorskiy (Баторский), *Из прошлого 16-й армии (по поводу книги Витовта Путна "К Висле и обратно"*, (Voina i Revoliutsia Nr 8)
- Bełdowski, Lucjan, *Zarys historii wojennej 29-go pułku strzelców kaniowskich*, Warsaw, 1928
- K. u. K. Generalstab, *Beschreibung des Angriffsterrain des befestigten Raumes von Weichsel–Narew Warschau Waffenplatz*. Vienna, 1898
- Bielski, Romuald, *Zarys historii wojennej 2-go pułku saperów kaniowskich*, Warsaw, 1931
- Gotujmy się do walnej bitwy* (Gazeta Warszawska, 11 August 1920)
- Bitwa Warszawska szkic historyczny* (lithograph)
- Borkiewicz, Adam, *Zarys planu manewru frontu środkowego* (Bellona, 1930, Vol. 36)
- Bożejko, Paweł, *Zarys historii wojennej 74-go górnośląskiego pułku piechoty*, Warsaw, 1929
- Bój pod Nieporętem* (Polska Zbrojna, 1930, Nr. 177 — 179)
- Camon, H., *La manoeuvre liberatrice du Marechal Piłsudski contre les Bolcheviks – aout 1920. Etude stratégique*, Paris, 1929
- Ciাপka, Józef, *Zarys historii wojennej 33-go pułku piechoty*, Warsaw, 1928
- Cybulski, Teodor, *Lotnictwo w operacji warszawskiej*, (Przegląd Lotniczy, 1930, Nr. 7 — 8)
- Cud nad Wisłą*. Warsaw, 1931
- Romeyki, Marjana, (Ed.) *Cześć – Ku Czcii poległych lotników*, Warsaw, 1933
- Dąbrowski, Jerzy, *Zarys historii wojennej 81-go pułku strzelców grodzieńskich*, Warsaw, 1928
- Fortifikatorische Detailbeschreibung Nowogeorǒiewsk mit Zegrze*, Vols II & III Teil, Vienna, 1901
- Denkschrift Nowogeorǒiewsk mit Segrshe*, Berlin, 1914
- Denkschrift Warschau*, Berlin, 1914
- Dobrowolski, Nałęcz, *W dniach obrony Warszawy*, Włociański Związek Oświaty, 1920
- Dziennik, Zarządu, St. Warszawy, *Report of R. O. S.*, Nr. 90 of 24 September 1920
- Dzień obrońców Warszawy*, (Rzeczpospolita Nr. 74 of 28 August 1920)
- Erlich, Jan, *Zarys historii wojennej 19-go pułku artylerji polowej*, Warsaw, 1929
- Faury, Louis, *Bitwa pod Warszawą*, (Bellona, 1921, Vol. IV)
- Faury, Louis, *La Campagne de 1920 en Pologne*, (La Pologne Nr. 9. September 1930)
- Felczykowski, *Wspomnienia uczestnika walk pod Radzyminem* (Nasza Chodzież, 1930, Nr. 190)



Fëdorov, P. I., (Фёдоров П. И.), *Под красной звездой: Боевая история 27-й Омской краснознаменной им. Итальянского пролетариата стрелковой дивизии*, 1928

Filatow, P. M. (Филатов, П. М.), *Одход 51-й бригады 17-й стрелковой дивизии 17 августа*, *Sbornik Trudów*. Vol. II, Moscow, 1922

Foglierini, *Souvenirs de guerre en Pologne*, (*Bulletin de l'Ecole Regionale d'officiers de complement de Nancy*, August-September 1922)

Galicz, Kazimierz, *Zarys historii wojennej 48-go pułku piechoty strzelców kresowych*, Warsaw, 1928

Gawdia, Aleksander, *Zarys historii wojennej 8-go pułku saperów*, Warsaw, 1931

Gintel, Jan, *Zarys historii wojennej 2-go pułku artylerji ciężkiej*, Warsaw, 1929

Gliński, Jerzy, and Karassek, Wiktor Franciszek, *Zarys historii wojennej i-go pułku strzelców konnych ziemi łęczyckiej*, Warsaw, 1932

Głut, Marjan, *Zarys historii wojennej 75-go pułku piechoty*, Warsaw, 1929

Goch, Kazimierz, *Zarys historii wojennej 13-go pułku piechoty*, Warsaw, 1929

Gruszecki, Emil, *Zarys historii wojennej 3-go pułku szwoleżerów mazowieckich imienia pułkownika Kozińskiego*, Warsaw, 1929

Hartman Sławomir Józef, *Zarys historii wojennej 3-go batalionu strzelców (b. batalionu manewrowego)*, Warsaw, 1932

Gen. Haller przed bojem o Warszawę. Z opowiadania posta kpt. Sołtyka (*Rzeczpospolita* Nr. 62 of 16 August 1920)

Hejnar, Franciszek, *Zarys historii wojennej 22-go pułku artylerji polowej*. Warsaw, 1929

Herkner, Seweryn Władysław, *Zarys historii wojennej 2-go pułku ułanów grochowskich im. gen. Dwernickiego*, Warsaw, 1929

Hłasko, Józef, *Zarys historii wojennej 1-go pułku artylerji ciężkiej*, Warsaw, 1929

Iwański, Bolesław, *Obrona Warszawy* (*Iskra*, August 1923)

Jacyna, Jan, *W wolnej Polsce 1918 — 1923. Przeżycia*, Warsaw, 1927

Egorov, A. I. (Егоров А. И.), *Львов – Варшава. 1920 год: Взаимодействие фронтов*, Moscow, 1929

Jędrzejczyk, Ludwik, *Zarys historii wojennej 80-go pułku strzelców nowogrodzkich*, Warsaw, 1930

Kakurin, N. (Какурин, Н.), *На пути к Варшаве*. (*Voina i Revoliutsia*, Nr 4-5, 1921)

Kakurin, N. (Какурин, Н.), *Война с белополяками*, Moscow, 1930

Kakurin, N and Melikov, V (Какурин, Н. и Меликов, В), *Война с белополяками, 1920*, Moscow, 1925

Kampanja roku 1920 w świetle prawdy. Lwów, 1924

Kazak, Józef, *Zarys historii wojennej 20-go pułku artylerji polowej*, Warsaw, 1928

Kazimierski L. J., *Cud nad Wisłą*. Warsaw, 1921

Kiedrzyńska, Wanda, *Zarys historii wojennej O. L. K. (ochotnicza legja kobiet)*, Warsaw, 1931

Kijeński, *Mogiła bohaterów Ossowa*, (*Kurjer Warszawski* of 15 August 1930)

Kohutnicki, Władysław, *Przeszłość bojowa naszych czołgów w świetle krytyki*, (*Przegląd Wojskowo-Techniczny*, 1928. Vol. III)

Кон, Ф. (кон) — *Польска буржуазия и Польска советская (краткий исторический очерк и руководство для политработников 16-й армии после партизанской и советской войны в Польше*, Publications of the Political Department of the 16th Army RMS in 1920

Kowalewski, Zdzisław, *Zwycięzcy*, Warsaw, 1930



Kozłowski, Tadeusz, *Zarys historii wojennej 4-go pułku saperów*, Warsaw, 1932

Kraszewski, Stanisław, *Zarys historii wojennej 8-go pułku artylerji polowej*, Warsaw, 1929

Kukieł, Marjan, *Polskie Dowództwo Naczelne w bitwie warszawskiej*, (Szaniec, 1930. Nr. 12)

Kukieł, Marjan, *Rozbiór operacji warszawskiej z punktu widzenia obrony*, (Bellona, 1926. T. XXII)

Kukieł, Marjan, *Operacja warszawska*, (Kurjer Warszawski, 1930, Nr. 222)

Kuszelewski, Jerzy, *Fragmenty niektórych działań naszych czołgów na froncie w latach 1919 — 1920*, (Przegląd Wojskowo-Techniczny, 1929. T. V.)

Kuszelewski, Jerzy, *Uwagi o użyciu czołgów w 1919 — 1920* (Bellona, 1925, Vol. XIX)

Künstler, Stanisław, *Nasza ofensywa sierpniowa*, (Bellona, 1920, Vol. III)

Landau, Maksymilian, and Tuliszewski, Adam, *Zarys historii wojennej 4-go pułku artylerji polowej*, Warsaw, 1929

Latinik, Franciszek, *Bój o Warszawę. Rola wojskowego gubernatora i 1. Armji w bitwie pod Warszawą w 1920*, Published by the author, 1930

Latinik, Franciszek, *1. armja w bitwie pod Warszawą*, (Głos Narodu, 1930. Nr. 215-228)

Ochotnicza Legja Kobiet. Szkic Historyczny, Lwów, 1921

Leroch-Orlot, Rudolf, *Zarys historii wojennej 10-go pułku kaniowskiego artylerji polowej*, Warsaw, 1929

Lewandowski, Jan, *Zarys historii wojennej 1-go pułku artylerji górskiej*, Warsaw, 1929

Lewicki, Roman, *Zarys historii wojennej 1-go pułku artylerji polowej legionów*, Warsaw, 1929

Libert, Feliks, *Zarys historii wojennej 31-go pułku strzelców kaniowskich*, Warsaw, 1928

Lipecki, Jan, *Legenda Piłsudskiego wyd. II*, Poznań, 1923

Makowski, Tadeusz, *Zarys historii wojennej 30-go pułku strzelców kaniowskich*, Warsaw, 1928

Malaparte, Curzio, *Technique du coup d'Etat*, Paris (1931)

Mazurkiewicz, Kazimierz, *Zarys historii wojennej 10-go pułku strzelców konnych*, Warsaw, 1930

Meissner, Janusz, *Pod Helenowem* (from a collection of short stories published by Rekord)

Mikheev, C. (Михеев ?), *Приказ на переход № 40. Приказ 31-й бригады 11-я стрелковая дивизия* (Military-History primary sources). Moscow-Leningrad, 1928

Mieczkowski, Stanisław, *Zarys historii wojennej 86-go mińskiego pułku piechoty*, Warsaw, 1929

Melikov V. A. (Меликов, В. А.), *Марна, Висла, Смирна*, Moscow, 1928

Melikov V. A. (Меликов, В. А.), *Сражение на Висле в 1920 г.*, (Voina i Revoliutsia, 1930, Nr. 10),

Michaelis-Henning, S. D., *Zwycięstwo*, (Gazeta Warszawska, 1930. Nr. 232),

Mika, *Błękitny generał w tyraljerze*. (ABC, 1930, Nr. 226)

Miłaszewski, S., *Pobojowisko pod Warszawą*, (Kurjer Warszawski, 1920, Nr. 230-233)

Miłaszewski, S., *Zwycięstwo pod Warszawą*, (Tygodnik Ilustrowany, 1920. Nr. 35)

Modelski, Izydor, *W 10-tą rocznicę bitwy pod Warszawą*, (ABC, 1930. Nr. 226)

Mostowicz Dołęga, T., *Może i nie dalibyśmy rady, pamięci ks. Skorupki*, (ABC, 1930. Nr. 226)

Moszczeński, Józef, *Rosyjski plan bitwy nad Wisłą w r. 1920 r* (Bellona, 1925, Vol. XIX)

Mularczyk, Józef, *Zarys historii wojennej 1-go pułku strzelców konnych*, Warsaw, 1931

Niekrasz, Władysław, *Harcerze w bojach. Część II*. Warsaw, 1931

Niewiadomski-Prus, R., *Przed dwoma laty*, (Żołnierz Polski, 1922, Nr. 38)



Niżankowski, Tadeusz, *Zjednoczeni w walce — zjednoczeni w obronie*, (*Ilustrowany Kurjer Codzienny*, 1930, Nr. 219)

Nowak, Józef, *Zarys historii wojennej 9-go pułku artylerji polowej*, Warsaw, 1929

Nowicki, Franciszek, *Zarys historii wojennej 59-go pułku piechoty wielkopolskiej*, Warsaw, 1929

Ścibor-Rylskiego, W. (Ed), *Obrona państwa w 1920 roku, księga sprawozdawczo-pamiątkowa generalnego inspektoratu armji ochotniczej i obywatelskich komitetów obrony państwa*, Warsaw, 1923

Obrona Warszawy w 1920 r. (*Świat*, 1928. Nr. 19)

Исторический очерк 27 Омской стрелковой дивизии РККА, Moscow-Petersburg, 1922

Olszewski, *Obróńca Warszawy*, (*Kurjer Warszawski*, Nr. 238 of 28 August 1920)

Organizacja armji bolszewickiej (stan of r. 1920 według źródeł oficjalnych władz sowieckich), Warsaw, 1920

Pannenkowa, Irena, *Nasi ranni i chorzy*, (*Rzeczpospolita* Nr. 61 of 15 August 1920)

Panufnik Ładysław, *Zarys historii wojennej 15-go pułku artylerji polowej wielkopolskiej*, Warsaw, 1929

Perkowicz, Edward, *Bitwa pod Warszawą 1920 r. i jej kryzys*, (Bellona, 1925. Vol. XIX)

Perkowicz, Edward, *Szlakiem żołnierzy ziemi grodzieńskiej w walce o całość, wielkość i moc Rzeczypospolitej, zestawień*, Grodno, 1928

Piłsudski, Józef, *Rok 1920. Z powodu książki M. Tuchaczewskiego „Pochód za Wisłę”*. 2nd Ed. 1927

Piłsudski, Józef, *Pisma – Mowy – Rozkazy*, Vols. VI, VII, VIII, Warsaw, 1931

Piotrowski, Bohdan, *Zarys historii wojennej 3-go pułku strzelców konnych*, Warsaw, 1930

Plackowski, Tadeusz, *Zarys historii wojennej 21-go pułku ułanów nadwiślańskich*, Warsaw, 1930

Płomieńczyk, S. W., *Było to pod Warszawą*, (*Gazeta Poranna*, Nr. 215 of 21 August 1920)

Z pobytu bolszewików w Radzyminie, (*Kurjer Poranny*, Nr. 225 of 18 August 1920)

Podoski, Julian, *Tych dwóch*, (*Kurjer Warszawski*, 1930, Nr. 222)

Pomarabski, Stefan, *Zarys historii wojennej 36-go pułku piechoty Legji Akademickiej*, Warsaw, 1930

Popovich, V. and Gnusin, I. (Попович, В. И Гнусин, И.), *Путь борьбы. Краткая история 5-й стрелковой дивизии*, Moscow-Petersburg, 1929

Požerski, Olgierd, *8-a brygada artylerji w bitwie pod Warszawą 1920*, (*Przegląd Artyleryjski*, 1926, Nr. 1)

Prus Niewiadomski, R. *Przed dwoma laty*, (*Żołnierz Polski*, 1922, Nr. 38)

Przybylski, A., *Wojna polska 1918-1921*, Warsaw, 1930

Przyjemski, Tadeusz, *Zarys historii wojennej 73-go pułku piechoty*, Warsaw, 1929

Putna, V. K. (Путна, В. К.), *Под Варшавой*, (*Voina i Revoliutsia*, 1920, Nr. 3)

Putna, V. K. (Путна, В. К.), *К Вусле и обратно*, Moscow, 1927

Radwański, Leon, *Zarys historii wojennej 62-go pułku piechoty wielkopolskiej*, Warsaw, 1929

Ranni z frontu, (*Rzeczpospolita* Nr. 63 of 17 August 1920)

Rembeliński, Jan, *Dniepr i Wisła*, Warsaw, 1930

Romeyko, Marjan, *Z minionych, lecz niezapomnianych dni*, (*Przegląd Lotniczy*, 1931, Nr. 11)

Rozwadowski, A; Rej, M and Tyszkiewicz, W. (Eds), *General Rozwadowski*, Kraków, 1929

Rupniewski, Włodzimierz, *Zarys historii wojennej 61 -go pułku piechoty wielkopolskiej*, Warsaw, 1929

Saint Dizier, G.-V., *L'Aigle Blanc contre l'Etoile Rouge*, Paris, 1930

Siedlecki, Grzymała Adam, *Cud Wisły*, Poznań, 1928



Siedlecki, Grzymała Adam, *Na karkach bolszewickich*, (*Rzeczpospolita*, Nr. 64 of 18 August 1920)

Siedlecki Grzymała Adam, *Uroczystość Virtuti Militari w Radzyminie* (*Rzeczpospolita*, Nr. 65 of 19 August 1920)

Sikorski, Władysław, *Nad Wisłą i Wkrą*, Lwów-Warsaw-Kraków, 1928

Smoleń, Bogusław, *Zarys historii wojennej 60-go pułku piechoty wielkopolskiej*, Warsaw, 1930

Sopicki, S., *W rocznicę cudu nad Wisłą*, 1930

Stroński, *Jak było pod Warszawą*, (*Rzeczpospolita*, Nr. 65 of 19 August 1920),

Stroński, *Stanowczych czynów*, (*Rzeczpospolita*, Nr. 50 of 4 August 1920)

Strutyński, Tadeusz, *Zarys historii wojennej 10-go pułku artylerji ciężkiej*, Warsaw, 1930

Suslov, P. V. (Суслов П. В.), *Политическое обеспечение советско-польской кампании 1920 года*, Moscow-Leningrad, 1930

Synoś, Józef, *Zarys historii wojennej 6-go pułku strzelców podhalańskich*, Warsaw, 1928

Shaposhnikov, B. M. (Шапошников Б. М.), *На Висле. К истории кампании 1920 года*, Moscow, 1924

Szarecki, *Bitwa pod Ossowem*, (*Przeszłość* Nr. 10, Poznań, 1930)

Szarecki, *Wspomnienia uczestnika bitwy pod Ossowem*, (*Kurjer Poznański*, August 1931)

Śliwiński, Artur, *Warszawa podczas najazdu bolszewickiego (ze wspomnień osobistych)*, Warsaw, 1928

Święto Virtuti Militari w Radzyminie, (*Kurjer Warszawski*, Nr. 229 of 19 August 1920)

Trotsky (Троцкий), *приказ 233* (of 14 August 1920), (*Biednota* Nr. 705 of 17 August 1920)

Tworowski, Stanisław, *Bzy radzymińskie*, (*Kurjer Warszawski* of 15 August 1931)

Villat, Louis, *Le Rôle de la Hongrie dans la guerre polono-bolchevick de 1920*, 1930

Waligóra, Bolesław, *Bój 46 p. p. pod Radzyminem*, (*Przegląd Piechoty*, 1928, Nr. 10)

Waligóra, Bolesław, *Bój pod Ossowem w dniu 14 August 1920*, (*Przegląd Piechoty*, 1932, Nr. 12)

Waligóra Bolesław, *Bój pod Radzyminem*, (*Bellona*, 1930, Vol. XXXVII)

Waligóra Bolesław, *Bój pod Radzyminem. Wybitne czyny podoficerów*, (*Wiarus*, 1931. Nr. 33)

Waligóra Bolesław, *Czołgi i pociągi pancerne w obronie na przedmościu Warszawy*, (*Przegląd Wojskowo-Techniczny*, 1932, Vol. XI)

Waligóra Bolesław, *Dzieje 85-go pułku strzelców wileńskich*, Warsaw, 1928

Waligóra Bolesław, *Fortyfikacja przedmościa Warszawy w r. 1920*, (*Przegląd Wojskowo-Techniczny*, Vol. VI, 1929, and Vol. VII 1930)

Waligóra Bolesław, *Gen. Haller w boju 1-ej armji w sierpniu 1920 r na przedmościu Warszawy*, (*Polska Zbrojna*, 1932, Nr. 214—217)

Waligóra Bolesław, *Ludność miasta i powiatu Radzymina w dniach bitwy pod Radzyminem w r. 1920*, (*Gazeta Polska*, August 1931)

Waligóra Bolesław, *Łączność 1-ej armji w obronie na przedmościu Warszawy*, (*Przegląd Wojskowo-Techniczny*, 1932, Vol. XI)

Waligóra Bolesław, *Nieporęt*, (*Wiarus*, 1930, Nr. 30)

Waligóra Bolesław, *Noc z 14 na 15 sierpnia*, (*Wiarus*, 1930, Nr. 30)

Waligóra Bolesław, *Pod Warszawą w sierpniu 1920*, (*Polska Zbrojna*, 1931, Nr. 223)

Waligóra Bolesław, *Służba adrowia 1-ej armji*, (*Lekarz Wojskowy*, 1932, Nr. 11 and 12)



Waligóra Bolesław, *Walka z sowieckimi samochodami pancernymi pod Radzyminem*, (*Żołnierz Polski*, 1931, Nr. 33)

Waligóra Bolesław, *Współpraca oficerów Wojskowej Misji Francuskiej w okresie obrony na przedmościu Warszawy*, (*Polska Zbrojna*, 1931, Nr. 14)

Waligóra Bolesław, *Zarys historii wojennej 85-go pułku strzelców wileńskich*, Warsaw, 1929

Z walk o Warszawę, (*Kurjer Warszawski*, 1920, Nr. 245)

Mjr. Walter, (*Żołnierz Polski*, 1926, Nr. 35)

Wejtko, Tadeusz, *Zarys historii 3-go pułku saperów wileńskich*, Warsaw, 1932

Wejtko Władysław, *Umocnienia Warszawy w 1920 roku*, (*Szaniec*, 1930, Nr. 13-14)

Weygand, Maxime, *Bitwa o Warszawę*, Warsaw, 1930

Weygand, Maxime, *Gen. Weygand o zwycięstwie. (Rozmowa z korespondentem franc Genty)*, (*Gazeta Poranna* of 21 August 1920)

Wieści z frontu. Pociąg pancerny Mściciel w bohaterskich walkach pod Wołominem i Mińskiem Mazowieckim, (*Kurjer Poranny*, Nr. 227, 20 August 1920)

Wiliński, Mieczysław, *Zarys historii wojennej 4-go pułku artylerji ciężkiej*, Warsaw, 1929

Wiszniewski, Marjan, *Zarys histcrji wojennej 16-go pułku artylerji polowej*, Warsaw, 1929

Bubanov, A. S., Kamenev, S. S. and Eideman, R. P (Eds) (Бубнов А. С., Каменев С. С., Эйдеман Р. П.) *Гражданская война 1918-1921 Том 3 Оперативно-стратегический очерк боевых действий Красной армии*, Leningrad-Moscow, 1930

Volchanetskiy M., *на подступах к варшаве, (Действия артиллерии 2-й стрелковой дивизии: в бою 14-17 августа)*, (*Voina i Revoliutsia*, 1920, Nr. 3)

Odsłonięcie pomnika pod Wólką Radzyminską, (*Żołnierz Polski*, 1924, Nr. 45)

Wspomnienie pośmiertne o mjr. Walterze, dowódcy 29-go p. s. k. (*Żołnierz Polski*, 1924, Nr. 45)

Wyzina, Władysław Józef, *Zarys historii wojennej 5-go pułku strzelców podhalańskich*, Warsaw, 1928

Zaborowski, Wacław, *Zarys historii wojennej 28-go pułku strzelców kaniowskich*, Warsaw, 1928

Zaufał, Władysław, *Zarys historii wojennej 3-go pułku artylerji ciężkiej im. króla Stefana Batorego*, Warsaw, 1930

Zestawienie działalności resortów M. S. Wojsk, dla armji w polu za czas od 1. I. do 20 VIII 1920, (Ministerstwo Spraw Wojskowych-Biuro Prezydyjne, Warsaw, 1920)

Ziemia radzyminska pod najazdem hord wschodu, (*Gazeta Warszawska*, 1920, Nr. 244-245)

Z ziemi bielskiej, (*Kurjer Warszawski*, Nr. 245 of 7 September 1920)

Żeligowski, Lucjan, *Wojna w roku 1920. Wspomnienia i rozważania*, Warsaw, 1930

The original then goes on to list several dozen Polish unit histories not formally published and about 800 short individual accounts not formally published.

